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                                                                                                                                      _ 

Květen 2014                         Zdarma vydává obec Křenovice                        ročník 57 

 
Obecní úřad informuje 
 

Kontejnery na bioodpad 

Vzhledem k tomu, že se stále množí případy nesprávně uloženého odpadu 

v kontejnerech na bioodpad, zveřejňujeme následující informace.  

Do kontejnerů na bioodpad je m o ž n é  u k l á d a t :  

 bioodpady z domácností – jádřince, listy a nať ze zeleniny, slupky a zbytky 

ovoce a zeleniny, odpad ze zeleně v domácnosti (zvadlé květiny, rostliny 

z květináčů), skořápky z vajíček, zbytky pečiva a obilnin, kávový odpad včetně filtrů 

a ubrousků, čajový odpad, čajové sáčky, zbytky jídel, 

 bioodpady ze zahrad – tráva, plevel, košťály a celé rostliny, zbytky rostlin, listí, 

seno, sláma, hnůj z chovu drobných zvířat. 

Do sběrných nádob na bioodpad je z a k á z á n o  u k l á d a t :  

plasty, sklo, kovy, kameny, nebezpečný odpad, směsný komunální odpad, stavební 

odpad, zemina, textil, cigarety, popel a uhlí, jednorázové pleny, uhynulá zvířata.  
 

                                                                                       Marcela Drápalová 
 

Děje se v obci 
 

 Zastupitelstvo obce schválilo na základě Zprávy o posouzení  

a hodnocení nabídek ze dne 26. 3. 2014 dodavatele veřejné zakázky „Revitaliza-

ce mlýnského náhonu a PPO Křenovice–Mezivodí“, společnost, která podala 

nejvýhodnější nabídku, tj. Ekostavby Brno, a.s., IČ 46974687. 
 

 Byly započaty práce na úpravě prostranství před budovou obecního úřadu. 
 

 Po obci byly rozmístěny lavičky. Záměrem obce je umisťovat nové lavičky  

a další koše na odpadky a na psí exkrementy. Vzhledem k nemalým pořizova-

cím částkám mobiliáře bude nákup prováděn postupně s ohledem na schválený 

rozpočet obce. 

Křenovický 

zpravodaj 
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Zasedání Zastupitelstva obce Křenovice, konané dne 10. 4. 2014   
 

Zasedání obce Křenovice bylo přítomno 10 členů zastupitelstva. 
Navržený program: 

1. Technický bod 

2. Zpráva kontrolního výboru 

3. Rozpočtové opatření 

4. Zplnomocnění k účasti na valné hromadě společnosti Vak Vyškov, a. s. 

5. Odměny za výkon funkce členů zastupitelstva 

6. Záměr obce uzavřít smlouvy o zemědělském pachtu 

7. Uzavření plánovací smlouvy na zabezpečení veřejné dopravní infrastruktury 

8. Smlouva o zřízení věcného břemene se společností RWE GasNet, s.r.o. 

9. Smlouvy o prodeji částí pozemků 

10. Projednání záměru obce o prodeji části pozemku 

11. Projednání Zprávy o posouzení a hodnocení nabídek pro veřejnou zakázku 

Revitalizace mlýnského náhonu a PPO Křenovice – Mezivodí a výběr nejvhodnější 

nabídky 

12. Různé 

13. Diskuze 

14. Závěr 
 

Předsedající navrhl projednat v bodu „Různé“: 

 Smlouva o budoucí darovací smlouvě na dopravní infrastrukturu 

 Smlouva o provozu a pachtu vodohospodářského zařízení 
 

Zastupitelstvo obce Křenovice schválilo: 

–  Zprávu kontrolního výboru ze dne 10. 4. 2014.   

–  Rozpočtové opatření č. 1/2014. Opatření bude uloženo u účetní obce Křenovice.  

–  Rozpočtové opatření č. 2/2014. Opatření bude uloženo u účetní obce Křenovice. 

– Deleguje starostu p. Jaromíra Konečného k zastupování na valné hromadě 

společnosti Vodovody a kanalizace Vyškov, a.s., dne 30. 5. 2014. 

– Zvýšení odměn předsedům výborů Zastupitelstva obce Křenovice od 1. 4. 2014 na 

výši 1 300 Kč. 

– Záměr Obce Křenovice uzavřít smlouvu o zemědělském pachtu na pozemky 

zapsané v katastru nemovitostí pod LV 10001 pro Obec Křenovice. 

–  Plánovací smlouvu o výstavbě dopravní infrastruktury „Obytná zóna Křenovice, 

prodloužení komunikace Jiráskova“ s žadateli:  
 

Michal Říha, Křenovice, 

Aleš Říha, Křenovice a 

Hana Říhová, Křenovice, 

Hana Kohoutková, Křenovice, 

Miroslav Jandl, Křenovice a 

Irena Jandlová, Křenovice, 
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Tomáš Barva, Křenovice, 

Ludvík Šedivý, Brno a 

Marie Šedivá, Brno, 

Ján Audy, Křenovice a 

Lenka Audyová, Brno, 

Kateřina Arnold, Hradec Králové. 
 

Žadatelé se zavazují, že za podmínek stanovených ve smlouvě vybudují 

veřejnou dopravní infrastrukturu – prodloužení komunikace ul. Jiráskova. Obec 

na výstavbu komunikace přispěje finanční částkou ve výši 363 000 Kč. Tato 

částka byla stanovena na základě podílu výměry části komunikace, podél 

které není možná obytná výstavba z důvodu ochranného pásma vysokého 

napětí. Účelový příspěvek bude rozdělen mezi žadatele poměrně podle počtu 

zastavitelných stavebních míst. Celkem je v lokalitě 10 stavebních nebo 

zastavěných míst, příspěvek na jedno místo tedy činí 36 300 Kč.  
 

– Smlouvu o zřízení věcného břemene se společností RWE GasNet, s.r.o., Klíšská 

940, Ústí nad Labem 401 17, IČ: 27295567 na stavbu „Plynofikace obce Zbýšov“. 

– Prodej části pozemku parc. č. 316, ostatní plocha, ostatní komunikace, v k. ú. 

Křenovice u Slavkova, o výměře 9 m
2
, odděleného pod novým parc. číslem 361/2 

geometrickým plánem č. 839-1513/2013 ze dne 7. 11. 2013. Kupujícími jsou 

Mgr. Filip Celnar, Brno a Mgr. Jana Celnarová, Brno. Kupní cena činí 200 Kč za 

jeden m
2
. 

– Prodej části pozemku parc. č. 16/4, ostatní plocha, ostatní komunikace, v k. ú. 

Křenovice u Slavkova, o výměře 26 m
2
 a části pozemku parc. č. 3, ostatní plocha, 

ostatní komunikace, v k. ú. Křenovice u Slavkova, o výměře 19 m
2
.  Pozemky jsou 

odděleny pod novým parc. č. 16/5 o celkové výměře 45 m
2
 geometrickým plánem 

č. 836-15/2013, ze dne 25. 10. 2013. Kupujícím je Martin Haberland, Křenovice. 

Kupní cena činí 200 Kč za jeden m
2
. 

– Záměr prodeje části pozemku parc. č. 381/2, ostatní plocha, ostatní komunikace, o 

výměře 53 m
2
. Kupujícím je Vlastislav Holas, Křenovice. Kupní cena činí 200 Kč za 

jeden m
2
. 

– Na základě Zprávy o posouzení a hodnocení nabídek ze dne 26. 3. 2014 jako 

dodavatele veřejné zakázky „Revitalizace mlýnského náhonu a PPO Křenovice – 

Mezivodí“, společnost, která podala nejvýhodnější nabídku, tj. Ekostavby Brno, a.s. 

– Smlouvu o budoucí darovací smlouvě se stavebníkem p. Milošem Slabotínským, 

Křenovice, ve které se stavebník zavazuje darovat dokončenou veřejnou dopravní 

infrastrukturu, tj. stavbu „Prodloužení komunikace, ul. Jiráskova Křenovice“ obci, za 

podmínek stanovených v této smlouvě. 

– Smlouvu o provozu a pachtu vodohospodářského zařízení se společností 

Vodovody a kanalizace Vyškov, a.s., IČ 49454587. Jedná se o vodní dílo „Obec 

Křenovice, ul. Jiráskova – prodloužení kanalizace“, kanalizační řad o délce 202,45 m. 
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Diskuze 

Pan Miloš Slabotínský – dotaz na termín předpokládaného ukončení díla 

„Revitalizace mlýnského náhonu a PPO Křenovice – Mezivodí. 

Starosta – předpokládaný termín ukončení díla je polovina roku 2015, termín 

ukončení je vázán na smlouvu o dotaci. 

Pan Růžička – poukázal na neukázněnost některých občanů, kteří do nově 

přistavěných kontejnerů na bioodpad ukládají i odpad, který tam nepatří, např. 

plastové pytle i za skutečnosti, že na kontejneru je dost jasně uvedeno, co lze do něj 

ukládat a co nelze. 

Starosta – občany budeme opakovaně informovat. Obec Křenovice má na 

Slavkovsku primát v množství komunálního odpadu v porovnání s okolními obcemi, 

a to nejmenší podíl. Znamená to, že se občané naučili a stále se učí odpad třídit.  

Pan Štefl – dotaz na místo, kam se komunální odpad odváží. 

Starosta – komunální odpad se prostřednictvím společnosti Respono, a.s. odváží do 

spalovny, která je levnější než skládka v Kozlanech. 

 
 

Oznámení o době a místě konání voleb do Evropského parlamentu 
 

 Starosta obce Křenovice podle § 32, odst. 2 zákona č. 62/2003 Sb. o volbách do 

Evropského parlamentu a o změně některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů 

o z n a m u j e :  
1) Volby do Evropského parlamentu se uskuteční dne 23. 5. 2014 od 14.00 do 22.00 

hodin a dne 24. 5. 2014 od 8.00 do 14.00 hodin. 

2) Místem konání voleb do Evropského parlamentu pro oba okrsky je Společenský 

sál na Václavské ulici. 
Do okrsku č. 1 patří ulice: Na Liškově, Příční, Říční, Sokolská, Svárovská, Široká, 

Školní, Václavská, Vlárská a Zbýšovská. 

Do okrsku č. 2 patří ulice: Brněnská, Bratří Mrázků, Havlíčkova, Jiráskova, Kopečná, 

Mlýnská, Nádražní, Na Nivě, Na Vyhlídce, Nová a Palackého. 

3) Voliči bude umožněno hlasování poté, kdy prokáže svou totožnost a státní občan-

ství České republiky (platným občanským průkazem nebo pasem České republiky). 

4) Každému voliči budou dodány 3 dny před dnem voleb do Evropského parlamentu 

hlasovací lístky. Ve dnech voleb může volič obdržet hlasovací lístky i ve volební 

místnosti. 
 

 

Co je nového v dopravě a na našich komunikacích 
 

 Narůstající počet stížností na stav přejezdové konstrukce na dolním nádraží 

přiměl dopravní komisi zabývat se tímto problémem. Kontaktovali jsme odpovědné 

osoby na SŽDC. Na správě tratí (SDC) bylo dohodnuto, že náprava bude sjednána 

v závislosti na finančních možnostech našich železničářů. Podařilo se prosadit nový 

přejezd v příštím roce 2015. Též se můžeme těšit na opravu nástupiště a plechové 
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boudy sloužící jako čekárna v rámci opravy úseku Blažovice–Slavkov. Také budeme 

snad jezdit vyšší maximální rychlostí (místo 80 celých 100 km/h). Pro letošní rok to 

znamená pravidelné údržbové práce, aby přejezd zůstal bezpečný. První „dotahování 

šroubů“ již proběhlo a je to znát. Takže musíme nějaký čas vydržet s tímto provizor-

ním řešením. Správě Železniční Dopravní Cesty tímto děkujeme za vstřícnost a na 

republikové zvyklosti i neobvyklou rychlost reakce na naše požadavky.  

 Dále jsme požádali pana ředitele správy tratí Brno, aby strouhu od „Kamenky“ po 

silnici letos posekli. Loni trávu před hody zrušili chemickou cestou a postižená oblast 

vypadala jako po NAPALMovém útoku v dobách Vietnamské války. Doufáme, že 

povely pana ředitele dorazí k příslušným pracantům dříve, než spáchají opakovaný 

chemický útok.  

 Některé problémy týkající se silniční dopravy se blíží do fáze realizace. Jedná se 

o přeznačení křižovatky „U Frantíka“ (Sokolská – Václavská) a Václavská – Široká 

(včetně zrcadla pro výjezd od dětského hřiště). Také chceme zbudovat pevnou cestu 

od dětského hřiště na Široké, směrem k dolnímu nádraží, podél bývalého JZD. 

Chceme umožnit příjemnější procházky „suchou nohou“ maminkám s dětmi, pejska-

řům i projížďky případným „online bruslařům“. Doufáme, že naše úsilí bude koruno-

váno brzkým vítězstvím po stránce papírové a následně i v terénu.  

 O problematiku zatěžování životního prostředí kamionovou dopravou v našem 

regionu se zajímá náš pan senátor Ing. Ivo Bárek, s nímž jsme zavedli komunikaci na 

toto téma. Chtěli bychom uspořádat informativní schůzku a se starostou obce, pozvat 

pana senátora k bližšímu seznámení se situací.  

          Radim Svoboda 
 

PRODEJ LIHOVIN A ALKOHOLICKÝCH NÁPOJŮ dle zákona 

o spotřebních daních a jiných právních předpisů 
 

 Dne 17. 4. 2014 skončila zákonná lhůta pro podání žádosti o koncesi u podnikate-

lů, kteří byli oprávněni prodávat kvasný líh, konzumní líh nebo lihoviny a chtěli 

v této činnosti plynule pokračovat po uvedeném datu. Marným uplynutím lhůty 

k podání žádosti o koncesi na prodej uvedených komodit toto právo zaniklo a podni-

katelé nesmí bez pravomocného rozhodnutí o udělení koncese v prodeji pokračovat. 

      Zákaz prodeje se týká jak dosavadních prodejců, tak nových žadatelů o koncesi. 

 Základní informace k prodeji lihovin:  

lihovinou se rozumí alkoholické nápoje obsahující nejméně 15 % objemu etanolu, 

(kromě piva, vína, vinného moštu, vermutu, medoviny apod.) 

prodejem lihovin se rozumí nejen samotný prodej zákazníkovi, ale i nabídka tohoto 

zboží (výlohy, letáky apod.) 

 zákaz prodeje lihovin na stáncích, tržištích (tržnicích) nebo místech, která 

nesplňují technické požadavky a nemají kolaudační souhlas k danému účelu užití, 

tedy k prodeji zboží nebo poskytování hostinských služeb (dále „kolaudované 

prodejny“) 
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 lihoviny lze prodávat jako doplňkový sortiment ve stáncích s občerstvením, které 

se nenacházejí na tržnici nebo v tržišti a jsou pevné konstrukce 

 lihoviny lze prodávat v pojízdných prodejnách splňujících technické a hygienické 

požadavky dle zvláštních předpisů a určených k prodeji zboží, a to v místech, kde 

není zajištěn prodej tohoto sortimentu v kolaudovaných prodejnách 

 lihoviny i rozlévané lze prodávat na veřejnosti přístupných sportovních 

a kulturních akcích, včetně tanečních zábav a diskoték, přičemž prodávající je 

povinen informovat před konáním akce správce daně, tj. celní úřad 

Omezení dostupnosti alkoholických nápojů (tj. lihovin, piva, vína a jiných s více 

než 0,5 % alkoholu): 

 specializované prodejny alkoholických nápojů 

 velkoplošné prodejny (specializovaná oddělení) 

 prodejny potravin 

 prodejny smíšeného zboží 

 zařízení společného stravování 

 ubytovací zařízení (např. recepce hotelů) 

 kulturní zařízení 

V prodejnách, kde je nabízeno zboží konečnému spotřebiteli (maloobchody) lze 

prodávat: 

– neznačený líh a lihoviny ve spotřebitelském balení do 0,06 l, 

– značený líh a lihoviny v spotřebitelském balení od 0,06 l do 1 l, 

– značený líh a lihoviny ve spotřebitelském balení od 1 l do 3 l ve skleněném obalu. 

V hostinské provozovně lze prodávat: 

– neznačený líh a lihoviny pouze ve spotřebitelském balení do 0,06 l, 

– značený líh a lihoviny ve spotřebitelském balení od 0,06 l do 1 l ve skleněném 

obalu. 

Na jedno výdejní nebo prodejní místo smí být skladován pouze 1 kus otevřeného 

spotřebitelského balení lihoviny jednoho druhu (jednoho názvu a jednoho výrobce), 

objemu do 1 l, max. 3 kusy skleněných spotřebitelských balení jednoho druhu o 

objemu do 1 l, pokud jsou opatřeny jednocestným uzávěrem. Nelze zde skladovat ani 

nabízet neznačené lihoviny určené pro vlastní spotřebu anebo výrobky získané pěsti-

telským pálením ovoce. 

 Koneční prodejci lihu (maloobchod, restaurační zařízení, prodej lihovin na 

sportovních a kulturních akcích, ubytovací zařízení, cestovní ruch) mohou naku-

povat lihoviny pouze od registrovaných osob povinných značit líh anebo registrova-

ných distributorů. Za nákup lihovin nese plnou odpovědnost kupující. Lihoviny 

nakoupené mimo registrované subjekty a lihoviny pocházející z pěstitelského pálení 

ovoce nelze nabízet k dalšímu prodeji!!! 

Osoby organizující zábavu, ples apod. jsou povinny nejpozději 3 pracovní dny před 

konáním akce o této činnosti písemně informovat místně příslušný celní úřad. 

Veškeré informace jsou na stránkách Celní správy ČR www.celnisprava.cz. 
 

                              Ing. Helena Jelínková, vedoucí obecního živnostenského úřadu 

http://www.celnisprava.cz/
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Setkání na besedě   
 

 S paní Erikou Bezdíčkovou jsem se poprvé setkala na návštěvě u mé spolužačky 

Judity, se kterou jsem čtyři roky navštěvovala střední školu v Brně. Pro mě, tehdy 

šestnáctiletou dívku, to byl velmi působivý životní zážitek a vůbec první setkání 

s židovskou rodinou a jsem ráda, že naše přátelství trvá dodnes.  O to víc mne potěši-

lo, že jsem ji mohla přivítat v mých rodných Křenovicích, jako autorku knihy Moje 

dlouhé mlčení.  

 Již tenkrát při prvním setkání jsem si u paní Eriky všimla vytetovaného čísla na 

levém předloktí. Judita mi později řekla, že maminka prožila poslední rok války 

v koncentračním táboře v Osvětimi, ze kterého se vrátila sama bez rodičů. Svým 

dětem o tom nikdy nevyprávěla, protože tehdejší režim židovské otázce nebyl nijak 

příznivě nakloněn a nechtěla jim svou minulostí zbytečně komplikovat život.     

 Po letech jsem zhlédla dokument se symbolickým  názvem Sedm světel od reži-

sérky Olgy Sommerové, kde sedm židovských žen vypráví své životní příběhy a 

jednou z nich je i paní Erika, která se rozhodla porušit své mlčení a vypovědět svůj 

příběh. Rok poté jsem byla pozvána na autogramiádu její knihy Moje dlouhé mlčení, 

ve které popisuje nejen prožitky z pobytu v Osvětimi, ale i neuvěřitelný osud po 

návratu, který jí po válce připravil totalitní režim v naší zemi. Po přečtení knihy 

potom každý pochopí důvod jejího mlčení. A tehdy mi řekla, že v životě potkávala a 

stále potkává anděly, kteří ji v životě ukázali tu správnou cestu, a pochopila, že její 

přežití ji předurčilo k poslání všem o těchto hrůzách vypovědět.  

 Děkuji všem organizátorům, kteří ji do Křenovic pozvali a umožnili nám setkání 

s touto, pro mne obdivuhodnou ženou plnou elánu, která se rozhodla sdělovat lidem 

své poselství o hrůzách fašismu a posléze i totalitního režimu. Přes její vysoký věk 82 

let je stále aktivní v činnosti Židovské obce Brno. Beseda s ní je velkou výzvou 

k zamyšlení nám všem. 

 Drahomíra Kyjovská 

 

 

Za doktorem Josefem Müllerem  
 

 MUDr. Josef Müller (1918–2013) prožil bohatý a plný život. Život plný štěstí i 

beznaděje, radosti i smutku, veselí i bolesti. Narodil se ve Šlapanicích, ještě za Ra-

kouska–Uherska, 10. srpna 1918, kde prožil klidné a harmonické dětství a mládí. 

Rodiče, matka učitelka, vlastenka a sokolka, otec penzionovaný c. a k. hauptmann, 

vzděláním zeměměřič, ho vychovali v lásce k domovu a vlasti, naučili ho vážit si 

drobných radostí a nepoddávat se problémům, které život přináší... V roce 1935 

navštívil s rodiči Podkarpatskou Rus a poznal tam Rusíny, hluboce si vážící všeho, co 

pro tento kousek svého území předválečné Československo udělalo. O rok později, 

po úspěšném dokončení středoškolských studií, mu rodiče umožnili strávit část 

prázdnin na jadranském pobřeží. Neobyčejně silně na něho tehdy zapůsobilo setkání 

s Janem Werichem na tehdy téměř neznámých Plitvických jezerech, ale hlavně hřeji-
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vé slunce, modrá obloha i mořská hladina, omývající písčité pobřeží drobnými vln-

kami... Ve svých studiích pokračoval na Lékařské fakultě Masarykovy univerzity 

v Brně. Jeho studia přerušilo uzavření českých vysokých škol za protektorátu. Přes 

válku tedy pracoval jako skladník ve šlapanické firmě Schottola, která vyráběla 

barvy. V té době se seznámil i se svou budoucí manželkou Andělou, rozenou Vale-

hrachovou. Ve Šlapanicich prožil i osvobození Rudou armádou, v posledních dnech 

války jako člen sokolské hlídky střežil železniční most mezi Šlapanicemi a Ponětovi-

cemi. Stal se i svědkem odsunu sudetských Němců, kterým nikdy neodpustil jejich 

podíl na rozbití předválečného Československa. Po válce úspěšně dostudoval medicí-

nu a pak nastoupil na povinnou lékařskou praxi v nemocnici ve Valticích. Valtická 

nemocnice tehdy ještě byla nemocnicí církevní, jako lékaři a ošetřovatelé tam praco-

vali řádoví bratři, jako ošetřovatelky řádové sestry: Těchto lidí si neobyčejně vážil 

pro jejich obětavost a péči o nemocné a zraněné a snad od nich alespoň část obětavos-

ti, poctivosti a nezištnosti pochytil. Zažil tam však i rušení kláštera včetně násilného 

stěhování řádových bratří a sester. Jako ocenění jeho tehdejšího postoje přišel po 

několika letech, již z exilu, dopis od matky představené valtického kláštera, v němž 

mu děkovala za péči a lidský přístup, který k nim bez ohledu na vlastní bezpečnost 

v oné smutné době našel a veřejně projevoval. Tento dopis, pečlivě chovaný jako 

vzácná relikvie, ho provázel celým životem a zachoval se dodnes jako důkaz jeho 

charakteru a lidskosti. Jeho pobyt ve Valticích se však projevil i jinak a v dobrém 

slova smyslu ho poznamenal na celý život. Zamiloval si tento kraj a ve volných 

chvílích prochodil a poznal celé Valticko, Mikulovsko, Břeclavsko, zámecký areál 

Lednice, Pálavu i tehdy ještě rozsáhlé lužní lesy, táhnoucí se až k Pohořelicím. Celý 

život se tam rád vracel a naučil se mít rád tento kouzelný kousek Moravy. Ale se-

známil se nejen s krajem, ale i jeho lidmi, kterým jako lékař věnoval svou péči a oni 

mu opláceli vděčností a rádi ho zvali na posezení u sklenky vína... Praxe skončila a 

on nastoupil na místo obvodního lékaře v Křenovicích, v místě, kterému věnoval 

takřka celý profesní život. Ve vilce naproti nádraží si vybavil a otevřel ordinaci. 

Zanedlouho však zavál jiný vítr a jeho praxe včetně ordinace se stala součástí státního 

zdravotnictví. Ale to nestačilo – o něco později dostal nabídku stát se lékařem v 

brněnské Vojenské nemocnici. Se dvěma podmínkami – stát se členem KSČ a vojá-

kem z povolání. Takže následoval povolávací rozkaz a nástup na post vojenského 

lékaře, ale místo Brna na Šumavu, do Kašperských Hor, Vimperka, Horní Plané a jak 

se všechny ty poloprázdné obce na západě jmenovaly. Dva roky života mu vzala 

základní vojenská služba a ještě další rok a půl mimořádné opatření ministra obrany. 

To už ale odsloužil jako náčelník divizní zdravotní služby v Malackách, odkud to měl 

do Křenovic za svou paní přece jen blíž. Vojna skončila a život šel dál. Na svět přišli 

dva synové, život se stával bohatším, objevily se nové zájmy – studium jazyků (k 

němčině se postupně přidala angličtina, ruština, francouzština a španělština), ale 

hlavně květiny, obzvlášť růže. Od skromných začátků několika keřů na dvoře za 

domem se starou ordinací až po rozsáhlou růžovou zahradu za jeho novým působiš-

těm, nově postaveným zdravotním střediskem. Tam už bylo skoro 200 keřů kvetou-

cích nejrůznějšími odstíny barev od bílé přes žlutou a růžovou až po nejtemnější 
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odstíny červené. A čas zase běžel... Přibývala léta strávená lékařskou praxí a blížila 

se doba odchodu na odpočinek. Do rodného domu ve Šlapanicích jej následovalo i 

několik keřů růží, které, dlouhé roky pečlivě ošetřované, kvetou v předzahrádce toho 

domu dodnes. Bylo víc času na záliby, časem přibývalo víc a víc aktivit v Klubu 

přátel Podkarpatské Rusi, Československé obci legionářské i v Československé 

napoleonské společnosti. Ani to však nestačilo a na několik let se ještě stal závodním 

lékařem brněnské Mosilany. Teprve pak začalo tiše přicházet stáří. Ale přibyly i 

radosti — vnuci rostli a prospívali a on měl obrovskou radost z každého jejich úspě-

chu, velmi rád s nimi trávil svůj čas. Jenže přišly i osudové rány — po dlouhé nemoci 

odešel v necelých 50 letech jeho starší syn, nositel rodového jména Josef, a po něm i 

jeho milovaná paní. I tehdy mu však ještě zbývalo dost sil, oporu našel v rodině i 

přátelích. Žil tedy dál ve svém rodném domě, pečoval o zahradu a květiny, věnoval se 

rodině i přátelům, hudbě, knihám i malířství. Pečlivě natahoval kyvadlové hodiny, 

jejichž jemný hlas ho upozorňoval na běžící čas... Za svůj dlouhý, bohatý a plný život 

málokoho zklamal nebo zarmoutil. Zármutek přišel až 17. května 2013. To jsme se 

dozvěděli, že se už o své milované růže starat nebude...  
 

Bulletin Československé napoleonské společnosti 

 

 

M Í S T N Í   K N I H O V N A 
Svárovská ul., Křenovice                                                      Půjčovní doba: 

Tel.: 606 030 487                                                                   Úterý  14 – 18 hod.                                                         

                                                                           Čtvrtek 12 – 15 hod.                  

SLUŽBY KNIHOVNY 
 

- Internet zdarma 

- donáška knih nemohoucím čtenářům 

- on-line katalog 
 

VÝBĚR Z NOVINEK V DUBNU 2014 PRO SILNÉ NERVY 
 

Galbraith Robert – Volání kukačky 

Robb J. D. – Měj se na pozoru 

Patterson James – Zabít Alexe Crosse 

Hrůzová Barbora – Tajemství Bělského kopečku 
 

BELETRIE 

Lasicová Hana – Služka 

Moyes Jojo – Poslední dopis od tvé lásky 

Rychtecká Karolína – Divoký leknín 
 

ŽIVOTOPISY 

Bezdíčková Erika – Moje dlouhé mlčení 
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Bezdíčková Erika – Moje dlouhé mlčení 

 Erika Bezdíčková, autorka autobiografického příběhu byla v roce 1944 jako 

třináctiletá odsunuta do Osvětimi, kde zahynuli oba rodiče i větší část rodiny. Na 

konci války utekla z pochodu smrti a v úkrytu se dočkala osvobození. Předmluvu 

ke knize napsala režisérka Olga Sommerová, která také o autorce knihy natočila 

dokument Sedm světel.  
 

Galbraith Robert – Volání kukačky   
 Vysoce ceněný debut Roberta Galbraitha (pseudonym J. K. Rowlingové), 

v němž se poprvé setkáváme s Cormoranem Strikem, vskutku neobyčejným sou-

kromým detektivem, který svou originalitou najde mezi současnými detektivy jen 

stěží sobě rovného. 

  Když se slavná modelka Lula Landryová vrhne dolů ze svého zasněženého 

balkonu v londýnské čtvrti Mayfair, dojdou vyšetřovatelé k rychlému závěru, totiž 

že šlo o sebevraždu. Případ se zdá být uzavřen. Lulin bratr má však stále jisté 

pochybnosti. A najatý soukromý detektiv má za něj odhalit pravdu. Cormoran 

Strike je válečný veterán, který si z Afganistanu odnesl těžké zranění, i jizvy na 

duši. Během řešení případu proniká do světa distingovaných bohatých mužů a 

krásných svůdných žen, přichází na hrůzné souvislosti a sám se ocitá ve smrtelném 

nebezpečí. Tento napínavý kriminální román působivě líčí atmosféru velkoměst-

ského Londýna – od ospalého poklidu ulic ve čtvrti Mayfair po zapomenuté hos-

půdky v East Endu a čilý ruch v Soho. 
 

Moyes Jojo – Poslední dopis od tvé lásky 

 Mimořádně silný příběh vášně, nevěry a ztráty z pera respektované britské 

autorky Jojo Moyesové, který získal v roce 2011 prestižní ocenění The Romantic 

Novel of the Year Award.  

 Novinářka Elllie při pátrání v archivu narazí na půlstoletí starý dopis, v němž 

neznámý muž žádá svoji milenku, aby opustila manžela. Elllie příběh, skrývající se 

za dopisem, okamžitě zaujme – i ona sama má poměr se ženatým mužem.  

Rok 1960. Jennifer Stirlingová leží v nemocnici po vážné autonehodě a na nic si 

nepamatuje – na manžela, na své kamarády, ani na to, jaká byla ona sama. Když 

se však vrátí z nemocnice domů a najde tajný dopis, pomalu se začíná rozpomínat 

na milence, kvůli kterému byla kdysi ochotná riskovat úplně všechno. 
 

 

Pozvánka 
 

Ve středu 30. dubna 2014 se uskuteční další ročník  

„PÁLENÍ ČARODĚJNIC“ 

Celá akce bude probíhat ve spolupráci obce se všemi spoluobčany ochotnými  

dělat něco pro druhé a za pomoci jednotlivých spolků z Křenovic. 
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Jako první se ve 14 hodin otevře ve Společenském sále na Václavské ulici 

 pro všechny příchozí bez rozdílu věku 

„malá čarodějnická dílna“,  

kde si budou moci vyrobit různé drobnosti, a bude připravena speciální dílna Mode-

lářského klubu Křenovice. 
 

Hlavní program bude probíhat na Sokolském sportovním hřišti: 

15.00–18.30  skákací hrad 

16.00–18.00  prohlídka hasičského auta u Sokolského sportovního hřiště 

16.00–18.00  Střelecký klub Křenovice 

16.30–18.00  soutěže pro čarodějnický potěr i dorost 

18.00–18.20 kynologové – výcvik psů 

18.30–19.30 rej masek 

   taneční čarodějnické vystoupení  

   vyhlášení soutěže „O nejkrásnější čarodějnici“ v dětské 

                      a dospělé kategorii 

19.45  zapálení ohně 

od 20.00  diskotéka pro všechny bez rozdílu čarodějnické kategorie 

 

SOUTĚŽ O NEJKRÁSNĚJŠÍ ČARODĚJNICI 

Registrace masek 
14.00–16.00  ve Společenském sále na Václavské ulici 

16.30–18.00  na Sokolském sportovním hřišti  

Každá zaregistrovaná čarodějnice dostane párek v rohlíku zdarma. 
 

OBČERSTVENÍ zajištěno 
 

------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

Benefiční koncert komorního sboru Collegium musicale bonum 

v neděli 18. 5. v 17.00 v kostele sv. Vavřince v Křenovicích 
 

 Smíšený sbor Collegium musicale bonum byl založen při kostele sv. Mikuláše 

v Šaraticích v červenci 2013 s cílem pozvednout úroveň slavení liturgie a realizovat 

benefiční koncerty. Repertoár sboru je zastoupen skladbami autorů od renesance po 

současnost, a to pod vedením Karola Frydrycha. Sbor se podílel na premiéře opusu 

Do domu Hospodinova brněnského skladatele Vojtěcha Javory, který byl zkompono-

ván k výročí 110 let kostela v Šaraticích, premiéroval Regina coeli téhož autora na 

konferenci Muzejní a vlastivědné společnosti Brno v Muzeu obce Žarošice. V průbě-

hu svátků vánočních realizoval tři koncerty: v Žarošicích, v Kobeřicích a v Šarati-

cích.  

 V Křenovicích vystoupí sbor v rámci pomoci pro KMŠ Karolínka ve Slavkově u 

Brna. Výtěžek koncertu bude darován na herní prvek dřevěného draka v obnovené 

školní zahradě. Název školy Karolínka pochází z křestního jména zakladatelky Kon-
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gregace Chudých školských sester Karolíny Gerhardinger, pocházející z Bavorska. 

Ona sama se už ve svých 15 letech stala učitelkou a později zakladatelkou mnoha 

klášterních škol v různých zemích. Bylo jí jasné, že proměna společnosti závisí na 

výchově dobrého člověka a pro toto přesvědčení pracovala celý svůj život.  

 Křesťanská mateřská škola Karolínka navazuje na tradici vzdělávání v křesťan-

ském duchu, která byla ve Slavkově u Brna zahájena Kongregací Chudých školských 

sester naší Paní již v roce 1883 a přerušena komunistickým režimem v roce 1950. 

Dnes školu navštěvuje 75 dětí, o které se stará 15 zaměstnanců. Podstatné je pro nás 

napomáhat růstu přátelství jak mezi dětmi, tak ve všech ostatních vztazích budujících 

školní klima. Koncepčně je pro nás nosná pedagogika Franze Ketta, která vychází 

z křesťanského poselství, učí nás dívat se na svět srdcem a zprostředkovává nám 

mnoho zajímavých prožitků.  

 Na koncert jste srdečně zváni. Pomůžete rozzářit mnoho dětských očí.  
 

S. Josefa Hana Jarošová, ředitelka KMŠ  

------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

Římskokatolická farnost Křenovice – Noc kostelů 
 23. května 2014 – kostel svatého Vavřince 

 

 V roce 2012 se naše farnost poprvé zúčastnila pořádání „Noci kostelů“. Kdy a 

jak vznikla myšlenka této akce, jsme zveřejnili v květnovém zpravodaji roku 2012.  

Velkým překvapením byl zájem nejen místních občanů, ale i návštěva přespolních. 

Každým rokem se do pořádání Noci kostelů přidávají další a další farnosti. Ze zahra-

ničních států se v loňském roce přihlásilo Estonsko.  

 Noc kostelů je ekumenický projekt, sdružující kostely a modlitebny křesťanských 

církví.  

 Všechny kostely a také všechny země zapojené do tohoto projektu používají 

společný vizuální styl, jehož autorkou je rakouská grafička Vera Rieder. 

 Noc kostelů v loňském roce připravilo více než 1300 kostelů a modliteben na 

území České republiky. Během večera a noci bylo zaznamenáno přes 450 000 ná-

vštěvníků. V letošním roce v Jihomoravském kraji a Kraji Vysočina se do příprav 

zapojilo již 100 kostelů. 

 Mottem letošní Noci kostelů je biblický verš, jehož součástí je vždy slovo „noc“, 

1.14 ze Starozákonní knihy Genesis /První Kniha Mojžíšova/: 

„Nechť jsou světla na nebeské klenbě, aby oddělovala den a noc. Budou na 

znamení časů, dnů a let.“ 

 Noc kostelů je zaměřena na co nejširší veřejnost. Kostely budou prezentovány 

jako důležitá součást společenského života obyvatel. Ve večerní atmosféře poznáte 

jejich méně známou kulturní hodnotu, ale také se můžete seznámit s křesťanstvím 

prostřednictvím hudby, komentovaných výkladů nebo jiných zážitků. 
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 V letošním roce se naše farnost opět připojuje k pořádání Noci kostelů. 

V roce 2012 jsme se zaměřili především na historii našeho kostela a interiér chrámo-

vé lodi.  

 V letošním roce bychom rádi představili jednak to, co se podařilo opravit za 

uplynulé dva roky, ale především vybavení kostelní věže, která je vždy lákadlem pro 

širokou veřejnost. Chtěli bychom představit naše věžní hodiny, kostelní zvony, vše 

doplněné o historii jejich vzniku. 

 

Program Noci kostelů: 23. května 2014 kostel svatého Vavřince Křenovice 
 

 18:00  Rozeznění křenovických zvonů  

             Zahájení Noci kostelů 

             Modlitba svatého růžence  

 18:30  Mše svatá – celebruje Kamil Václav Sovadina, O.Praem 

             Te Deum – společná píseň 

 19:15  Historie a prezentace našich zvonů 

 20:00–22:00 Otevření věže kostela, prohlídka věžních hodin a zvonů 

 20:00  Hudba a zpěv mladých – křenovická Schola 

 21:00  Architektura kostelů na Moravě 

 22:00  Varhanní hudba 

 22:30  Požehnání obci, farníkům, Noci kostelů 

             Rozeznění křenovických zvonů 

             Ukončení Noci kostelů 
 

 Věříme, že Vás program zaujme, rádi přijdete a prožijete naplněný večer. 
 

                       Za farní radu Ing. Zvěřinová Marie
   

------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 
DIVADLO ANTONÍNA VORLA 

 

ZVE NA PREMIÉRU HRY VANDY FUKSOVÉ 
 

KALEIDOSKOP 
 

SOBOTA 24. KVĚTNA 2014 V 19.00 
 

SÁL OBECNÍ HOSPODY KŘENOVICE 
 

HRAJÍ: Jana Feinbergerová, Andrea Francúzová, Štěpánka Marcelová, Hana Mich-

nová, Hana Patschová, Antonín Fuksa, Jan Macko, Jan Tousecký 
 

PŘEDSTAVENÍ NENÍ VHODNÉ PRO DĚTI  
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8. jarní keramický SALÓN                                                  
16. 5.–18. 5. 2014 

Křenovice, Příční 646 (u splavu) 
 

KERAMIKA SVOBODOVÁ a DášaWallerová j.h. 

si vás dovolují pozvat na setkání příznivců keramiky 

a to v obvyklém termínu i čase, od pátku do neděle 

10–18 hodin 

Drahomíra Svobodová 
 

------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

Cyklistická akce Ždánického lesa a Politaví 
 

 Letošní jarní počasí umožnilo cyklistům vyjet na silnice mnohem dříve než  jiné 

roky. Milovníci cestování na kole se vydali i po trasách cyklostezek Ždánického lesa 

a Politaví. Byl zahájen další ročník cyklistické akce dobrovolného svazku obcí Ždá-

nického lesa a Politaví (www.politavi.cz), která trvá do konce srpna 2014, a jejímž 

cílem je poznat náš region ze sedla jízdního kola. 

 Již několikrát jsme o této akci informovali. Ale pro ty, kteří o této cykloakci ještě 

neslyšeli, několik základních informací: 

 Každý občan Křenovic, který se rozhodne akce zúčastnit, si vyzvedne na našem 

obecním úřadě průkazku, do které bude sbírat razítka ze všech obcí svazku. 

 Otisky razítek lze získat na obecních úřadech, v prodejnách, u živnostníků, na 

společenských akcích apod. 

 Kdo získá razítka ze všech 27 obcí a zaplněnou průkazku předloží do 1. září 2014 

na obecním úřadě, bude osobně pozván na závěrečnou společenskou akci, na které 

úspěšní účastníci dostanou od pořadatele drobný dárek. 

Vyhodnocení akce proběhne na svátek sv. Václava, tj. 28. září 2014. 

V roce 2011 se zúčastnilo 13 Křenováků, v roce 2012 již 28, loňského ročníku 29. 

Kolik to bude letos? Neváhejte. Průkazky se už rozdávají... 
 

Marcela Drápalová 

 

 

Košt slivovice Křenovice 
 

 Letošní 3. ročník koštu slivovice proběhl sobotu 29.3. Pořadatelům se podařilo 

získat 97 vzorků všech možných ovocných destilátu. Nejvíc vzorků se sešlo z Křeno-

vic a blízkého okolí.  Pálenky byly opět rozděleny do tří kategorií: švestka, meruňka 

a ostatní pálenky. 

http://www.politavi.cz/
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Výsledky - Švestka: 

1. Medek Jaroslav, Slavkov u Brna, rok 2009 

2. Šlancar Roman, Braníšovice, r. 2013 

3. Šmerda Ladislav, Křenovice, r. 2013 

Meruňkovice: 

1. Velecčtí+Bláha, Křenovice, r. 2013 

2. Večeřa Bronislav, Křenovice, r. 2003 

3. Trávníček Martin, Křenovice, r. 2013 

Ostatní pálenky: 

1. Kokešovi, Křenovice, r. 2013, Třešeň 

2. Ondra Franta, Jindřichov, r. 2013, Mirabelka 

3. Trávníček Martin, Křenovice, r. 2013, Hruška 

 V první řadě bychom chtěli poděkovat všem dárcům ovocných destilátů. Dále 

obci za materiální pomoc. Velké poděkování patří slečnám: Radka Novotná, Denisa 

Floriánová, Zuzka Schovancová, Šárka Odložilová a Nella Kokešová za pomoc při 

obsluhování, kterým pomáhal Marek Hála. Janě Póčové za moderování večera. A v 

neposlední řadě všem návštěvníkům, kteří nás podpořili svou účastí. 
 

Milovníci ovocných destilátu 

 
 

Hamříková je zpět. Vyhrála i miss  
 

 V loňské sezoně se víc potýkala se zraněními než se soupeřkami, ale problémy, 

zdá se, jsou pryč. Po stříbrné medaili z mezinárodních závodů v Nitře vyhrála moder-

ní gymnastika SK Tart MS Brno Nataly Hamříková rovněž mezinárodní závod South 

Moravia Cup v Brně. Na programu byl volný víceboj a studentka z Křenovic si pro 

souboj s nejlepšími Slovenkami, Chorvatkami a českou špičkou vybrala míč, kužele a 

stuhu. „Z vítězství mám samozřejmě velkou radost. Všechny sestavy mám od ruské 

trenérky, jsou velmi taneční, dobře se mi cvičí, ale ještě je musím dostat víc, jak se 

říká, do ruky. Jsou hodně náročné“, říká česká reprezentantka. První sestavu s míčem 

zvládla bez chyby a vybojovala zlato. V sestavě s kužely brala „jen“ stříbro. Ve 

cvičení se stuhou byla opět nejlepší. Celkově to bylo jisté vítězství. „Dobře zvládnutý 

míč mně pro začátek závodu hodně psychicky pomohl. S kužely jsem se dopustila 

zbytečných chyb, které nedělám ani na tréninku. Jako třetí náčiní jsem si vybrala 

stuhu, protože je to moje nejnáročnější sestava. Je v rychlém tempu a s náročnými 

prvky. Na tréninku v ní chybuji nejvíce. Vybrala jsem si ji na závod záměrně, zdoko-

nalím se v ní jedině na závodech“, radovala se spokojená vítězka. Tu těší i vítězství 

v „doplňkové“ disciplíně. Diváci ji zvolili za miss soutěže.  

Vyškovské noviny 
 

Inzerce  
 

Hledám ke koupi rodinný dům se zahradou minimálně 200 m
2
 v Křenovicích.  

Tel.: 604 747 470 
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PNEUSERVIS, prodej pneumatik, 

Čištění interiérů automobilů, 

Plnění a desinfekce autoklimatizací 

Půjčovna a prodej střešních boxů 

Martin Brázda 
Brněnská 304, 683 52 Křenovice 

Tel: 601 666 659, www.bkservice.cz 

------------------------------------------------------------------------------------------------ 
 

Výuka anglického jazyka 
 

 Učíte se anglicky řadu let a stále nemluvíte plynule? Bojíte se mluvit anglicky 

nebo máte potíže s porozuměním? Chtěli byste složit zkoušku z angličtiny nebo se 

připravujete na maturitu? Chcete mluvit anglicky dobře a správně? 

Všechny úrovně pokročilosti. Individuální i skupinová výuka. 

V případě zájmu mě prosím kontaktujte na tel: 604 512 098 nebo e-mail:  

tomasfreedomsvoboda@gmail.com 

Lektor anglického jazyka, Tomáš Svoboda 
 

 

Úsporné žárovky kvůli toxické rtuti do koše nepatří 
 

 Kvalitu bydlení ovlivňuje nejenom vybavení domácnosti, ale i způsob jejího 

osvětlení. Je třeba zajistit nejen potřebný světelný komfort, ale také musíme brát 

ohled na spotřebu elektrické energie.  

Podle informací společnosti EKOLAMP, která zajišťuje zpětný odběr a ekologickou 

recyklaci osvětlovacích zařízení, spotřebovávají úsporné světelné zdroje o 25–

90 % méně elektrické energie v porovnání se standardní žárovkou. Kvalita světla, 

které poskytují, je navíc stejná. 

 Klasické wolframové žárovky proto byly postupně nahrazeny úspornými světel-

nými zdroji: jde zejména o kompaktní a lineární zářivky a světelné zdroje na bázi 

LED technologie. Ty nabízejí potřebný světelný komfort a zároveň šetří elektrickou 

energii. S rapidním růstem počtu úsporných žárovek proto roste také potřeba jejich 

recyklace v okamžiku, kdy doslouží: obsahují totiž malé množství toxické rtuti. 

Úsporky se musí odborně recyklovat 

 Zatímco vysloužilé wolframové žárovky bylo možné hodit do koše společně se 

směsným odpadem, úsporné světelné zdroje je třeba odborně zlikvidovat. Zásadním 

důvodem pro recyklaci je toxická rtuť, která je uvnitř světelného zdroje neškodná a 

pro svícení nutná.  

 Zdraví a životní prostředí rtuť ohrožuje jen při neodborné likvidaci a pouze ve 

vysokém množství. V úsporných zářivkách je rtuti jenom zanedbatelné množství (cca 

2–5 mg), například v klasickém teploměru je rtuti pětsetkrát více. Dalším důvodem 

k recyklaci je obsah cenných druhotných surovin. 

mailto:tomasfreedomsvoboda@gmail.com
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 V Česku lze nefunkční úsporné světelné zdroje vrátit v jakémkoli obchodě 

s elektronikou, ve sběrných dvorech obcí či do malých sběrných nádob, které se 

nacházejí v obchodních centrech, úřadech nebo v řadě firem.  

Více informací o rozmístění těchto nádob a správné likvidaci osvětlovacích zařízení 

je k dispozici na www.ekolamp.cz.  

 Bohužel, kvůli nevědomosti či lenosti spotřebitelů, končí každoročně na sklád-

kách až 60 procent doma použitých a vyřazených úsporných světelných zdrojů. To 

představuje značnou ekologickou zátěž více než tisíce tun směsi skla, plastů, kovů a 

zhruba 75 kilogramů toxické rtuti ročně. Pokud by se toto množství dostalo do příro-

dy, mohlo by znečistit vodu v objemu prakticky pěti vodních nádrží Lipno. 

Rozbitá „úsporka“ není pohroma 

 Úsporné zářivky jsou velmi odolné a při běžné manipulaci únik rtuti nehrozí. 

Nicméně při náhodném rozbití je vhodné místnost vyvětrat, střepy zamést například 

do zavařovací sklenice a odvézt na sběrný dvůr. V každém případě vysloužilé zářiv-

ky, ať už rozbité nebo vcelku, do běžného odpadu ani na skládku nepatří. 

 „Při ukládání většího množství úsporných světelných zdrojů na skládkách komu-

nálního odpadu dochází k únikům rtuti do ovzduší nebo do půdy a vody,“ vysvětluje 

Matěj Man z organizace Arnika. Větší koncentrace rtuti mohou znečistit půdu i vodu, 

v níž se rtuť může transformovat do obzvláště nebezpečné organické formy, která je 

nebezpečná především pro nervovou soustavu. 

 Vysloužilé „úsporky“ lze odevzdat na sběrném dvoře obce Křenovice na ulici 

Svárovské, otevírací doba: středa 10.00–18.00, sobota 9.00–13.00 nebo uložit do 

malé sběrné nádoby na obecním úřadě. 
 

 

O společnosti EKOLAMP s.r.o. 

Společnost EKOLAMP je neziskovou organizací, která byla v roce 2005 založena 

tuzemskými pobočkami společností Philips, OSRAM, GE Industrial a NARVA 

B.E.L./ČR. EKOLAMP vytváří síť sběrných míst a zajišťuje sběr a svoz použitých 

osvětlovacích zařízení, jejich zpracování včetně následného materiálového využití a 

odstranění zbytkových odpadů. Více informací na www.ekolamp.cz 
 

Víte, kdy vznikly nejběžnější spotřebiče? 
 

 Průměrná česká domácnost používá stále víc elektrických spotřebičů. Když si 

doma uděláte jejich důkladnou inventuru, možná budete výsledným číslem sami 

překvapeni. Třeba si už ani nevzpomenete, kdy jste to všechno nakoupili. A víte, 

odkdy se ten který spotřebič v domácnostech vůbec používá? 

Co domácnost, to lednice 

 K nejběžnějším spotřebičům patří chladničky a mrazničky. Dnes má podle statis-

tik alespoň jednu lednici 100 % českých domácností. Vynález umělého zmrazování 

předvedl poprvé skotský lékař a chemik William Cullen už v roce 1756 na univerzitě 

v Edinburghu. Aby ale jeho „umělé zmrazování“ fungovalo, musel otáčet klikou 

stroje. Není tedy divu, že se lednice na tomto principu neujala. První lednici 

v dnešním slova smyslu vyrobila v roce 1911 americká firma General Electric podle 

http://www.ekolamp.cz/
http://www.ekolamp.cz/
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patentů francouzského vynálezce Marcela Audiffrena. Prodala jich ovšem jen něco 

kolem stovky. Lednice totiž stála kolem tisíce dolarů, což byl asi dvojnásobek ceny 

tehdejšího automobilu. Navíc zabírala trochu moc místa: hlučný motor a kompresor 

se umisťovaly do sklepa, zatímco chladicí box měl své místo v kuchyni. Teprve 

model Frigidaire z roku 1923 se do kuchyně vešel celý. Až model Monitor-Top se 

stal hitem, od roku 1927 se ho prodalo přes milion kusů. Koncem třicátých let mělo 

už ledničku 60 % amerických domácností, zatímco v Evropě se ledničky dočkaly 

podobného rozšíření až v sedmdesátých letech.  

Hit roku 1893: myčka nádobí 

 Myčky nádobí se u nás zatím takového rozšíření nedočkaly. Používá je zhruba 

15 % domácností. Hitem se staly díky světové výstavě v Chicagu roku 1893, patent 

na myčku získala v roce 1886 Američanka Josephine Cochranová, bohatá dáma 

z Illinois. Paní Cochranová začala detailem – držáky na talíře. Teprve poté, co vy-

myslela, jak talíře a hrníčky uchytit do drátěných držáků tak, aby pevně držely i 

v silném proudu, umístila držáky na kruh. Ten byl napojen na motor, který kruhem 

otáčel. Voda pak na nádobí padala shora.  

Zpočátku se myčky objevovaly hlavně v restauracích a na lodích, později v hotelích, 

začala si je pořizovat i armáda. Až o pár desítek let později zamířily do domácností. 

Sekačky na trávu mají dnešní podobu už 60 let 

 Šedesáté narozeniny oslavila loni sekačka na trávu v podobě, v jaké ji nejčastěji 

potkáte na českých zahradách. Tato rotační sekačka s jedním nožem otáčejícím se 

kolem svislé osy se poprvé objevila v roce 1953. Vynález stroje, který jako první 

začal opravdu vážně konkurovat kose, je ale mnohem staršího data. Patent na něj 

získal 31. srpna 1830 Edwin Beard Budding, strojník ze Stroudu v anglickém hrab-

ství Gloucestershire. V podstatě jen zvětšil zařízení, kterým se v textilních továrnách 

sestřihoval drsný povrch látek po tkaní. V 90. letech 19. století pak vznikaly první 

motorové sekačky poháněné nejprve parními stroji a později benzinovými motory. 

První elektrická sekačka je z roku 1926. 

 Výrobci elektrospotřebičů se dnes soustřeďují i na úspory – především energie a 

vody. Jedním z důležitých směrů dalšího vývoje je neustálý důraz na použití tako-

vých materiálů při výrobě, které po skončení životnosti umožní jejich recyklaci v co 

největší míře. 

 „Recyklací elektrospotřebičů se ušetří až osmdesát procent elektrické energie, 

jelikož získání materiálů recyklací je daleko levnější než jejich těžba přímo 

z nerostných surovin - zejména v případě železa. Navíc zásoby primárních surovin na 

naší planetě nejsou neomezené,“ zdůrazňuje význam zpětného odebírání elektrospo-

třebičů generální ředitel kolektivního systému ELEKTROWIN Roman Tvrzník. 

 Vyřazené spotřebiče z Vašich domácností můžete zdarma odevzdávat na 

tomto místě: Sběrný dvůr obce Křenovice, otvírací doba: středa 10–18 hod., sobota 

9–13 hod. 
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